
 ۱۱ دی ماه سال ۱۴۰۱ نامه ای به سران سه قوه با امضای همه 
اعضای شــورای شهر نوشته می شــود. اعضای شورا در این نامه 
بــه وضعیت نگران کننده هــوای پایتخت اشــاره می کنند و آمار 
نگران کننده مرگ و میرهای ناشــی از آلودگی هوا. در این نامه که 
خطاب به رؤسای قوای ســه گانه کشور نوشته شده، هشدار داده 
شده بود: وضعیت آلودگی هوای تهران بحرانی تر شده؛ تولید ۶۰ 
درصد از ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون به وسیله منابع متحرک 
مانند خودرو و موتورسیکلت است و تجارب موفق دیگر کشورها 
نشــان می دهد که غلبه بر این مشــکل دور از دسترس نیست و 
می توان با هماهنگی دســتگاه ها به بهبــود اوضاع اقدام کرد. به 
گونه ای که توســعه مترو و حمل ونقل پاک، اســقاط خودروهای 
فرســوده و جایگزینی موتورهای برقی می تواند نقش مؤثری در 

کاهش آلودگی هوا داشته باشد.
در این نامه به مســئله بی توجهی ۲۶ دســتگاه تأکید و اعلام 
شده بود اگر همه دســتگاه ها هماهنگ نباشند، امیدی به بهبود 
وضعیت هوا نیســت. توســعه زیرســاخت نــاوگان حمل ونقل 
عمومی بــا تزریق هزار واگن مترو و چهار هزار اتوبوس به تهران، 
کمک به تســهیل ورود خودرو و موتورهای برقی، برخورد قاطع 
با خاطیان و ترک فعل دســتگاه های متولی، درخواست اعضای 
شــورای شهر از ســران قوا بود. در این نامه اعضای شورا از مردم 
تهران بابت استنشــاق چنین هوایی عذرخواهی کرده بودند و از 
سران قوای کشور خواسته بودند که با صدور دستوراتی عاجل به 

بهبود وضعیت هوای تهران کمک کنند.
بعد از گذشــت دو سال در حالی این روزها تنها راهکار نجات 
از آلودگی هوا وزش باد اســت که باز هم اعضای شــورای شهر 
درخواســت کردند این نامه به روزرســانی و دوباره به ســران قوا 

ارسال و نتیجه آن پیگیری شود.
روز گذشــته رئیس کمیته حقوقی شورای شهر تهران با بیان 
اینکه حل مشــکل آلودگی هوا تقاضای مــردم و ما نماینده های 
مردم اســت، گفت: تمام ۲۱ عضو شــورا آمادگی دارند که در این 
راســتا کمک کنند، چراکه حل آن شدنی است. مهدی اقراریان با 
اشــاره به نامه ارســالی به سرای سه قوه از ســوی شورا در سال 
۱۴۰۱ درباره آلودگی هوا گفت: تقاضای من این اســت که پیگیری 
مجددی در این راستا انجام شود و متناسب با شرایط جدید، تجدید 
و مجددا ارســال شود. اقراریان به آســیب های آلودگی هوا برای 
کودکان، ســالمندان و بیماران اشــاره کرد و گفت: باید به صورت 
تمام قد برای حل مشــکل آلودگی هوا گام برداریم. باید در عمل 
مداخله مؤثر داشــته باشــیم. مشــکل آلودگی هوا تنها محدود 
به تهران نیســت و برخی دیگر از شــهرها نیز با این مشکل درگیر 
هستند. حل این مسئله مورد تقاضای مردم و ما نماینده های مردم 
است. تمام ۲۱ عضو شورا این آمادگی را دارند که کمک کنند و هر 
ظرفیتی نیاز اســت، در اختیار بگذارند تا این مشکل برطرف شود؛ 
چراکه حل آن شــدنی است، بنابراین نامه باید مجددا به سه قوه 
ارسال شود و حتما رؤسای قوا باید در فضای پاسخ گویی به مردم، 
گام مؤثری بردارند. مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، 
هم در ادامه با بیان اینکه بنده در جلســه گذشته تقاضا کردم که 
مجددا این نامه پیگیری و به روز شــود، گفت: تنها نامه به عنوان 
عضو شورا فایده ندارد و باید راه حل ها را هم ارائه دهیم. تهران از 
نظر آلودگی هوا در رأس قرار دارد و باید راهکارهای حل مشــکل 
آلودگی هوا را نیز ارائه دهیم. سازمان بازرسی و دیوان محاسبات 
هم بررسی هایی انجام دادند، اما چون سالانه است، ممکن است 
به روز نباشــد. باید این گزارش ها هم دریافت و بررســی شود و ما 
هم راه حل های مورد نیاز را ارائه دهیم. شــورا برای حمل ونقل و 
ترافیک تهران بیشــترین همت را به کار گرفته است، به طوری که 
هم ســال گذشته و هم امسال، شــورا علاوه بر بودجه پیشنهادی 
شهرداری ۱۵ هزار میلیارد تومان برای حمل ونقل عمومی در نظر 

گرفته تا بتوان این وسایل را تأمین کرد.

فهرست پروژه های بلاتکلیف
بخــش زیــادی از صحن شــورای شــهر تهران بــه گزارش 
مدیرعامــل ســازمان ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری تهران اختصاص داشت؛ ســازمانی که در این سال ها 
یکی از پرحاشیه ترین سازمان های شــهرداری تهران بود و بیشتر 
پروژه های بزرگ بی ســرانجام شــهرداری مربوط به این سازمان 
می شد. اما روز گذشته گزارش متفاوتی در صحن ارائه شد؛ هرچند 
که بارها اشاره شــد که برخی از پروژه ها مانند هزار و یک شهر در 
جلســه ای اختصاصی با اعضا مشکلاتش مطرح می شود. اما در 
این گزارش نوید خاصه باف، مدیر عامل ســازمان سرمایه گذاری و 
مشــارکت های مردمی شهرداری تهران، اعلام کرد که ۱۹ پروژه با 
میانگین زمان بلاتکلیفی ۶.۸ سال تعیین تکلیف شده که بخشی 
از آنها مشکلات شــان حل شــده و برخی دیگر تا پایان سال رفع 

می شود.
خاصه باف با بیان اینکه به طور میانگین میزان توقف پروژه ها 
۵.۵ سال بوده است، گفت: ما توانستیم ۹۰ پروژه را تعیین تکلیف 
کنیم که بخشی از مشکلات اساسی آن از جمله اسناد به شهرداری 
برمی گردد. پروژه ای مثل هزار و یک شــهر سند نداشته و با مشکل 
معارض مواجه بوده و به دلیل اعتراض معارضان متوقف شــده 
بود. همه بخش ها باید دست به دست هم می دادند تا معارضان 
رفع شــوند اما از سال ۱۳۹۶ متوقف مانده است. در مرکز تجارت 
جهانی یک در شــهر آفتاب، حدود ۲۵۰ درصد از لحاظ ســطح و 
ســطوح با ابتــدای کار اختلاف دارد. در گذشــته پروانه ای صادر 

نمی شد و امروز تلاش می شود که مغایرت ها برطرف شود.
او بــا بیان اینکه برای برخــی پروژه ها نیز مدل مکمل تعریف 
می شــود که شــریک متضرر نشده و کار شــهرداری هم متوقف 
نشــود، گفت: در قراردادهای امروز تلاش می کنیم مشــکلات را 
به حداقل برسانیم؛ هرچند ممکن است به دلیل تغییرات زمانی 
مشــکلاتی در آینده ایجاد شــود. در دوره قبلی عموم پروژه های 
ســازمان سرمایه گذاری به محاکم قضائی ســوق داده شد. امروز 
رویکرد سازمان ســرمایه گذاری تعامل و مذاکره است؛ مگر اینکه 
بن بست وجود داشته باشد. او با تأکید بر اعمال نگرش برد-برد در 
پروژه های سرمایه گذاری، گفت: ما باید فرش قرمز پهن کنیم؛ البته 
باید از سوءاســتفاده های احتمالی نیز جلوگیری کنیم. شهرداری 
در پروژه بیمارســتان آتیه که روزی ارزش عوارض شهرداری ۶۸ 

میلیارد تومان بود و به ۷۰۰ میلیارد تومان در ســال قبل رســید، 
دو هــزار و ۳۰۰ میلیارد تومان قدرالســهم دارد. این پروژه بیش از 
هزار میلیارد تومان ارزش افزوده برای شهرداری داشت. مشکلات 
پروژه مگامال که مورد اختلاف بود، رفع شــده اســت. شهرداری 
تهران در پروژه هتل دیدار نیز هیچ عدم خلاف و بلامانعی را صادر 
نکرده بود، اما خوشبختانه شهردار منطقه ۳ با پیگیری های خود، 
پروژه را از بلاتکلیفی خارج کرد. در حال مذاکره با شریک هستیم 
که یا شریک جدیدی را اضافه کنیم یا شریک قبلی از روند خارج و 

شریک دیگری جایگزین شود.
خاصه باف با بیــان اینکه برای پروژه پارکینــگ گرات حداقل 
هزار و صد میلیارد تومــان ارزش افزوده مضاعف با ایجاد فضای 
اداری تأمین شده اســت، گفت: فضای این پروژه کاملا زنده است 
و تفاوت زیادی با گذشته دارد. او اضافه کرد: پروژه تجاری-اداری 
ســعدی نیز در منطقه ۱۲ بلاتکلیف بود که مشــکلات آن رفع و 
از بلاتکلیفی خارج شــده. برای پروژه اشــراقی در منطقه ۱۳ نیز 
با همراهی شــهردار منطقه، قرارداد فسخ شــد. زمین این پروژه 
ارزشمند بود و ارزش مورد انتظار را فراهم نمی کرد؛ بنابراین آزاد 

شد و در اختیار منطقه قرار گرفت.
مدیرعامل سازمان ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری تهران با بیــان اینکه پروژه المپیک نیــز پس از اعلام 
کارشناســی ها  تعیین تکلیف خواهد شــد، خاطرنشان کرد: پروژه 
ســینما باران و پارکینگ طبقاتی در منطقــه ۴ به دلیل تخلفات 
شــریک بلاتکلیف مانده بود و یگ گود بسیار پرخطر بود که پس 
از مراجعات فراوان به دادگاه، قرارداد فسخ و زمین آن پس گرفته 
شد تا به شــریک جدید واگذار شــود. وی با بیان اینکه قراردادی 
برای پارکینگ درکه منعقد شده بود که ایراد داشت، گفت: ملکی 
در ضلع جنوبی بزرگراه شــهید باکری در اجاره شــریک اســت و 
یکــی از پروژه های موفق با ارزش افزوده بالا برای شــهرداری به 
شــمار می رود. خاصه باف با بیــان اینکه پروژه مســافر در پایانه 
جنوب پیش از ایجاد ســازمان سرمایه گذاری در دوران شهرداری 
آقای احمدی نژاد منعقد شــده و ایرادهای فراوانی داشته است، 
گفت: سازمان ســرمایه گذاری به دلیل همین پروژه راه اندازی شد 
و پس از ۲۰ سال مشکل آن حل نشده و راه حلی نداشته است. با 
شــریک و دستگاه های نظارتی مذاکره کردیم و به تعامل رسیدیم 
و در مرحله ابلاغ الحاقیه هســتیم. پس از ابلاغ آن، اعداد و ارقام 
اصلاح خواهد شــد. وی با تأکید بر اینکه پروژه «هزار و یک شهر» 
بزرگ ترین پروژه شــهرداری تهران اســت و اگر به ســمت فسخ 
می رفت مشــخص نبود چه اتفاقی برای آن می افتاد، گفت: این 

طرح یکی از افتخارات دوره ششم مدیریت شهری است.
خاصه بــاف با بیان اینکه برای پــروژه بام لند به یک مصالحه 
خوب رسیدیم و هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان به نفع شهر شد، گفت: 

این پروژه  پس گرفته شد و برای آن تصمیم گیری خواهد شد.
در ادامه و پــس از اتمام قرائت گزارش مدیرعامل ســازمان 
سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری، مهدی چمران، 
رئیس شورا، درباره نکات مطرح شده گفت: درخصوص مجموعه 
تفریحی دریاچه چیتگر، نامه ای به شــهردار تهران ارســال شد و 
پیگیری های لازم در این باره انجام می شــود. باید در این مجموعه 
یک مدیریت واحد وجود داشــته باشــد؛ چرا که اغتشاش در این 
زمینه مانع بهره برداری درســت از امکانات موجود می شود. باید 
به ســرمایه گذاران اعتماد کنیم. آنها نیز باید به سود برسند. ضرر 

متوقف کردن پروژه ها بیش از منفعت و سود آنهاست.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورای شهر، با بیان اینکه 
در عملکرد ســازمان ســرمایه گذاری ابهاماتی وجود دارد، متذکر 
شد: این ابهام ها تنها محدود به این دوره نمی شود و در گذشته نیز 
وجود داشته است. به نظر می رسد ضرورت دارد این ابهامات در 

جلسه ای مطرح شده و توضیحات لازم ارائه شود.
اقراریــان ادامــه داد: نکته ای در گزارش مدیرعامل ســازمان 
سرمایه گذاری مطرح شــد که این دغدغه امروز هم مطرح است 
و آن مســئله و مفهومی تحت عنوان «تضییع حقوق بیت المال» 
اســت. یعنی اگر قرار اســت توافقی انجام شــود، آیا به مسئله 
بیت المال توجه می شود؟ آیا منافع شهر و شهروندان در آن لحاظ 
شده است؟ اینها سؤالاتی است که مطرح است و باید درباره  آنها 

توضیح داده شود.
احمد صادقی، رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای 
شــهر تهران نیز بــا بیان اینکــه در ابتدای دوره ششــم مدیریت 
شهری، این سازمان درگیر پرونده های متعدد قضائی بود و امروز 
می بینیم که کار در این مجموعه روان شــده است، گفت: سازمان 
سرمایه گذاری می تواند این روند را به نفع شهر و شهرداری ادامه 
دهــد.  او با تأکید بر اینکه باید کمیته اقتصادی تشــکیل شــود و 
ســازمان ســرمایه گذاری با بهره گیری از نظــرات نخبگانی، امور 
خــود را دنبال کند، یادآور شــد: امروز دسترســی به فرصت های 
ســرمایه گذاری وجود ندارد و باید حتما در اختیار سرمایه گذاران 

قرار بگیرد.

مجوز شورا به زمین فروشی
روز گذشته لایحه واگذاری یک ملک شهرداری تهران، واقع 
در منطقه ۵، به بانک شــهر بررسی شد. این ملک که بخشی از 
پروژه های ســرمایه گذاری دوره قبل بوده است، با هدف تسویه 

بدهی های شهرداری به بانک شهر واگذار خواهد شد.
بر اســاس این لایحــه، ملک مدنظر با مســاحت ۲۲هزارو 
۸۵۸ مترمربع و با مبلغ کارشناسی شــده ۱۱هزارو ۷۵۰ میلیارد 
تومان صرفا برای پرداخت دیون شهرداری به بانک شهر واگذار 
می شــود. محمد آخوندی، رئیس کمیســیون برنامه  و بودجه 
شــورای شــهر تهران، در این رابطه گفت: این لایحه مربوط به 
ملک هایپراستار اســت که از پروژه های ســرمایه گذاری دوره 
قبل هم به حســاب می آید؛ جزء پروژه هــای موفق بوده که ما 
در لایحه پیشنهادی شهرداری، دو بند الف و ب اضافه کردیم. 
با توجه به توضیحاتی که توســط شهرداری ارائه شد، مدیریت 
شــهری را ملزم به پرداخت بدهی هــای بانکی کردیم و حتی 
گزارش کاملی درباره بدهی های بانکی شهرداری تهران که چه 
اتفاقاتی در طول این سه سال افتاده، آماده شده که لازم است 

معاون مالی شهرداری تهران در این زمینه توضیح دهد.
رئیــس کمیســیون برنامه  و بودجه شــورای شــهر تهران 
افزود: شــهرداری تهران پیش از این برای تأمین مالی پروژه ها، 
تســهیلاتی را از بانک هــا اخذ کرده بود، امــا وقتی تعهدات را 
پرداخــت نکرد، مبلغ بدهی هــا افزایش یافتــه و اعداد بزرگ 
شــد. همچنین بانک مرکزی محدودیت هایــی را برای بانک ها 
ایجاد کــرده و تفاهم نامه ای میان شــهرداری تهــران و بانک 
شــهر برای تســویه بدهی ها انجام شــد. بر همین اساس، این 
ملــک  برای پرداخــت بدهی های شــهرداری به بانک شــهر 

واگذار می شود.
آخوندی بیان کرد: این پروژه در قالب BOLT بوده و دو سال 
دیگر از زمان آن باقی مانده اســت که ویژگی های خاصی هم 
دارد و اگر در زمان خود واگذاری به بانک اتفاق نیفتد، در پایان، 
قرارداد دچار مشکل می شود. بنابراین بر اساس ماده واحده به 
شهرداری تهران اجازه دادیم این ملک را که ۲۳ هزار و ۶۶۹ متر 
عرصــه دارد و بعد از آن به ۲۲ هزار و ۸۵۸ متر عرصه رســیده 
و شــش دانگ آن در مالکیت شــهرداری قــرار دارد، با مبلغ 
کارشناسی شــده ۱۱ هزار و ۷۵۰ میلیارد تومان صرفا بابت دیون 

شهرداری به بانک شهر و اخذ تسهیلات بعدی واگذار کند.
لطف االله فروزنده، معاون امور مالی و اقتصادی شهرداری 
تهــران نیز دربــاره بدهی های شــهرداری بــه بانک ها گفت: 
بدهی های شــهرداری به بانک ها از ۱۶۹ هزار میلیارد تومان به 

۸۹ هزار میلیارد تومان کاهش 
یافته است. این کاهش به دلیل 
مذاکرات انجام شده با بانک ها و 
استفاده از ظرفیت های قانونی 
ماننــد مصوبات ســتاد کرونا و 
کاهش نرخ ســود بانکی بوده 

است.
ناصر امانی، عضو کمیسیون 
بودجــه، درخصوص  و  برنامه 
این ملک  ضــرورت واگــذاری 
ســؤال و اشــاره کرد کــه این 
پروژه، یکی از معدود پروژه های 
مشــارکتی اســت کــه درآمد 
پایدار ایجاد کرده است. مهدی 
کمیســیون  رئیــس  عباســی، 
شهرســازی و معماری، پس از 
طرح چند ســؤال دربــاره نرخ 
و  تسویه شــده  وام های  ســود 
اینکه آیا واگــذاری این ملک با 
پایدار ســازگاری  درآمد  منطق 
دارد یــا خیر، پیشــنهاد کرد که 
بــه مدل های  بیشــتری  توجه 
اقتصادی  بهره وری  برای  مالی 
پروژه هــا صــورت گیرد.  ایــن 
مهدی اقراریان، عضو کمیسیون 
شــورا،  حقوقــی  و  نظــارت 
پیشــنهاد داد  آخریــن قیمــت 
کارشناسی شــده دارای اعتبــار 
قانونی در متن لایحه ذکر شود 
و این قیمت به  عنوان پیوســت 
بــه لایحــه اضافه شــود. در 
نهایت و پس از بررسی اعضا، با 
احراز اکثریت آرا، این لایحه به 

تصویب رسید.
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غذای روحآنجا که سفر آهنگین می شود

اتوبــوس در حدی قدیمــی و تنگ و 
توریســک و داغــون بود که هــر بار برای 
پیاده و سوارشــدن باید مراقب می بودی 
لباســت از دچ و دوچ فلزهای حاصل از 

جوشکاری های نامنظم پاره  پوره نشه!
اینجــا نپال ســال ۲۰۲۳، امــا معادل 
۱۹۵۵ شــاید. آدم تــو نپال یــاد تعاریف 
بابابزرگش از زندگی در دهه های گذشــته 
میفته. جاده درست و حسابی نداره، درش 
با تخته ش جوره! ماشــین هاش هم عین 
جاده هاش کج و کوله ســت. خلاصه که 
همه چی دائم مهیای طبیعت گردی ناب 
و اصیلــه در دامنه بزرگ ترین رشــته کوه 

جهان!
تــوی یکی از کهنه و پرســروصداترین 
اتوبوس های لوکال (محلی) از غرب نپال 
برمی گشتم. از یه مســیر بسیار طولانی و 
بسیار خسته کننده و البته بکر و بی نهایت 
زیبا. در اون حد زیبا که چشــمت از حجم 
درکــش ناتوان بــود. به اصطلاح شــاید 
هفته هــا تماشــا لازم بــود که چشــم از 

زیباییش پر بشه.
طولانــی و خســته کننده، در این حد 
کــه میانگین حرکت ماشــین ها توی نپال 
حدودا ۲۰ کیلومتر در ســاعته. چی باعث 
این می شــه خب؟ جاده ها پر چاله چوله، 
ماشین های خسته و قدیمی هندی، مسیر 
هم که از چپ و راســت و بالا پایین شدن 
خسته نمی شدن. پیچ و پیچ، بالا و پایین در 

نهایت آرامیدگی.
ثابــت  از داســتان های  یکــی  حــالا 
اتوبوس و کلا ماشــین های عمومی نپال  
اینه که یه ســبک ثابت موسیقی ریتمیک 
پخش می شــه که دیگه بعد یه ماه نپال 
بودن شدیدا تکراری شــده بود. در حدی 
که گاهــی نبودش می ارزیــد به بودنش. 
کلا ســکوت خیلی وقتا قشــنگ و جذابه، 
به خصــوص بعد از یه آهنــگ تند نپالی. 
آهنگی که یا آهنگ ترند شده بود یا همون 
سبک محبوب شــون. به جای سکوت اما 

اتفاق جالب تری افتاد.
در وســط خســتگی مســیر و زیبایی 
جنگل هــای دامنــه هیمالیــا، یهو آهنگ 
تکراری نپالی قطع شد و یه موزیک با ریتم 
آروم چنگ آغاز شــد که کم کم پرکاشــن 
و یکی دو ســاز خــوش آوای دیگه بهش 
اضافه شــد و ریتمش هم اوج گرفت. این 
صدا و اون تصاویر که از پنجره مستند سفر 
رو عینی و حاضر شــکل مــی داد، ترکیبی 

ساخته بود حقیقتا دور از توان واژه!
پیشــنهاد می کنم بعــد از خوندن این 
متــن، اول یه آهنگ نپالی رو ســرچ کنید، 
 earth is rising هر آهنگی  و بعد آهنــگ
رو گــوش کنید کــه بیشــتر اون حال رو 

درک کنید. 
بــرام خیلی عجیب بود که چی شــد 
یهو وســط این همه آهنگ نپالی هم ریتم 
و یکســان، اون آهنگ پخش شــد. دووم 
نیــاوردم و رفتم موضوع رو به ســختی از 
راننده جویا بشــم  که گفت یکی از مسافرا 
به بلوتــوث ضبط اتوبوس وصل شــده. 
پیگیر شدم که اسم آهنگ رو بپرسم دیدم 
بله، یه جهانگرد فرانسوی خوش ذوق این 
آهنگ رو گذاشته. در یه گپ و گفت کوتاه، 
متوجه شــدم اون هم از آهنگ های نپالی 
به تنگ اومده بود. خندیدیم و اسم آهنگ 
رو ازش گرفتم  که باز هم گوشش بدم، اما 

هرگز مثل اون دفعه نشد و نشد!
بشــخصه شــاید خیلی موســیقی از 
دســتگاه های ضبط صوت گوش نمی دم؛ 
چراکه با موســیقی زنده بیشــتر همســو 
هســتم. همیشه هم در ســفرهام یه ساز 
رو همراهــم دارم حداقــل! اصلا اســم 
سر کلیشه این ستون هم از اونجا میاد که 
من در سفرهام همیشــه ساز همراه دارم  
و ترکیب ســفر و ساز چیز جذابی می شه؛ 
اصلا یکی از بهترین ابزارها  برای برقراری 
ارتباط با دیگر آدم ها از دیگر سرزمین ها  و 
شــاید حتی بالاتر از زبان. اما اون موزیک 
وســط اون جاده جنگلی به طرز عجیبی 

سر جاش نشست.
جاهــای دیگــه ای هــم بــوده کــه 
یــه موســیقی به موقــع از راه رســیده و 
خوش جور غذای روح شــده و در بهترین 
شکل خودش حق مطلب رو بیان کرده و 
آن چنان رو آن چنان تر کرده. حتی گاهی در 
یه تاکســی آهنگی از رادیو، روز آدم رو به 

کل تغییر میده. حتما براتون پیش اومده!
نوای سفرتون به کام.

افزایش ۲۱درصدی جمعیت قوچ و میش
در قرق های اختصاصی

معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط  
زیســت با اشاره به سرشماری حیات وحش در قرق های اختصاصی با 
حضــور نمایندگان ســمن ها گفت: جمعیــت کل و بز در ســطح قرق های 
اختصاصی کشــور نسبت به سال گذشته، ۲۱ درصد و جمعیت قوچ و میش 

در مقایسه با سال گذشته، ۱۰ درصد افزایش را نشان می دهد.
حمید ظهرابی افزود: امسال نیز همچون سنوات قبل، در نیمه دوم سال، 
هم زمــان با فصل جفت گیری گونه های شــاخص کــه اصطلاحا آن را قوچ 
مســتی و کل مستی می خوانند، سرشماری علف خواران وحشی در قرق های 

اختصاصی انجام شد.
وی اظهار کرد: بر اســاس نتایج سرشــماری های انجام شــده،  چهار قرق 
اختصاصی شــامل قرق هــای دربید و علی آبــاد چهل گزی در اســتان یزد، 
قرق جاشــلوبار در استان ســمنان و قرق منصورآباد در استان کرمان، مورد 
آماربــرداری قرار گرفــت و در مجموع تعداد شــش هزار و ۹۳ رأس حیوان 
مشــتمل بر ســه هزار و ۳۸۴ رأس قوچ و میش و دو هزار و ۷۰۹ رأس کل و بز 

شمارش شد.
ظهرابی ادامه داد: بر اســاس نتایج به دســت آمده، جمعیت کل و بز در 
سطح قرق های اختصاصی کشور نسبت به سال گذشته، ۲۱ درصد افزایش و 
جمعیت قوچ و میش در مقایســه با سال گذشته، ۱۰ درصد افزایش را نشان 
می دهد و بررســی نتایج سرشماری و ارزیابی شرایط زیستگاهی، نشان دهنده 
عملکرد مؤثر قرق های اختصاصی و موفقیت رویکرد حفاظت با مشــارکت 
مردمی و بخش خصوصی اســت که کمک زیادی نیز به ســازمان حفاظت 

محیط زیست برای کاهش هزینه های حفاظت می کند.
وی اظهار کرد: این سرشــماری ها با حضــور پررنگ تر نیروهای داوطلب 
دانشــگاهی و ســمن های محیط زیســتی، با هدف بهره گیری از ظرفیت های 
علمی، شفاف ســازی و افزایش آگاهــی و اعتماد عمومی، ایجــاد ارتباط و 
فضای همکاری با دانشــگاهیان  و ســمن ها و بهره گیری از دانش و تجارب 
آنها، ایجاد فضای مشــارکت و وفاق و دســتیابی به داده های دقیق تر انجام 
گرفت. ظهرابی با اشــاره به اینکه سرشــماری به روش شــمارش مستقیم 
که بنا بر مطالعات صورت گرفته درحال حاضر بهترین روش برای شــمارش 
گاوســانان در کشور اســت، انجام شده اســت، گفت: به منظور دستیابی به 
اطلاعات مورد نیاز برای بررســی وضعیت پارامترهــای جمعیتی، فرم های 
به روز شــده در اختیار ســرگروه ها قرار گرفت و مســیرهای تعیین شده برابر 

مسیرهای سرشماری در سنوات گذشته طی یک روز پیمایش شد.
معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان در پاســخ به اینکه محتوای فرم 
چیست؟ اظهار کرد: در فرم یاد شده جزئیاتی همچون مسیر مورد سرشماری 
به منظور پوشش دهی حداکثری زیستگاه، کاهش خطا و درک بهتر پراکنش 
گونه ها، ســاعت مشــاهده با هدف دســتیابی به رفتارهــای روزانه گونه ها، 
تحلیــل پراکنش مکانی-زمانی، شناســایی عوامل محیطــی مؤثر بر حضور 
گونه هــا و دقــت در آمار و کاهــش خطاها، پایش تغییــرات در طول زمان، 
نام گونه، تعداد گونه های بالغ نر به تفکیک زیر پنج ســال و بالای پنج ســال 
و نیــز تعــداد گونه های ماده و نابالغ به منظور بررســی ســلامت جمعیت 
گونه هــا، پایش تغییرات جمعیتی، کمک بــه برنامه ریزی حفاظت، مدیریت 
جمعیت های کوچک، شناخت رفتارهای اجتماعی و تولیدمثلی، نام محل و 
موقعیت جغرافیایی مشاهده گونه به منظور شناسایی زیستگاه های مطلوب 
و کلیــدی، تحلیل پراکنش گونه ها، پایش تغییرات زیســت محیطی، افزایش 
دقت داده ها، تســهیل اقدامــات حفاظتی و مدیریتی و مستندســازی دقیق 
برای آینده و ثبت مشــاهده ســایر گونه ها یا نمایه های گوشــت خواران درج 
شده اســت و این اطلاعات به عنوان بستری برای مدیریت پایدار تنوع زیستی 
و حفاظت از گونه های حیات وحش محســوب می شــوند. در همین راســتا، 
کارشناســان دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش معاونت محیط زیســت 
طبیعی، مطابق با شرح وظایف ســاختاری خود، نسبت به جمع آوری نتایج 
سرشــماری از استان های یادشــده اقدام کرده اند و نتایج سرشماری را برای 
اتخاذ تصمیمات مدیریتی و حفاظتــی و نیز تصمیم گیری درخصوص نحوه 
تســهیم ظرفیت های قابل بهره برداری، تجزیه و تحلیل می  کنند. بر اســاس 
ماده ۹ آیین نامه اجرائی قانون شــکار و صیــد (مصوب ۱۳۴۶/۱۰/۲۹ هیئت 
وزیران و اصلاحیه ۱۳۷۴/۱/۳۰)، قــرق اختصاصی به  محدوده ای از جنگل ، 
مرتع ، آب ، آب  بندان ، کوهســتان  و زمین هایی بایر یا دایر اطلاق  می شــود که  
امتیاز شــکار و صیــد در آن  محدوده ، با رعایت  حقوق  اشــخاص  و مقررات  
مربوط  به  حفظ  و تکثیر و بهره برداری از حیوانات  قابل  شــکار و صید پس  از 
موافقت  مقامات  صلاحیت دار وزارت  منابع  طبیعی (وزارت جهاد کشاورزی 
و ســازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری) از طرف  ســازمان  حفاظت  محیط  

زیست  برای مدت  معین  به  اشخاص  حقوقی یا حقیقی واگذار می  شود.
بر اســاس تعریف محدوده قرق اختصاصی در آیین نامه حقوق و تکالیف 
دارنــدگان قرق هــای اختصاصــی مصوب شــورای  عالــی حفاظت محیط  
زیســت (۱۳۹۵/۶/۱۸)، محدوده ای از زیستگاه های طبیعی خارج از مناطق 
چهارگانه موضوع بند «الف» ماده ۳ قانون حفاظت و بهسازی محیط  زیست 
(پارک ملی، اثر طبیعی ملی، مناطق حفاظت شــده و پناهگاه حیات وحش) 
که پس از اخذ موافقت اولیه (وزارت جهاد کشــاورزی و ســازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری) و ســازمان حفاظت محیط  زیست، توسط شورای  عالی 
حفاظت محیط  زیست به عنوان قرق یا شکارگاه اختصاصی تصویب می شود.
برای نخســتین بار در ســال ۱۳۹۵ مجوز رســمی فعالیت پنج ساله سه 
قرق اختصاصی در اســتان های یزد و کرمان به اشــخاص حقیقی و حقوقی 
واگذار شــد. پس از آن، در ســال ۱۳۹۶ نیز صدور مجــوز فعالیت یک قرق 
اختصاصی در یزد صادر شد. البته افزایش تعداد این قرق ها جزء برنامه های 
ســازمان حفاظت محیط زیســت اســت. کَل و بز گونه ای از بز کوهی است. 
نرها که کَل نامیده می شــوند، شــاخ های بلند و شمشیر مانندی دارند که هر 
گره از آن نمایانگر سن و ســال آن است. گســتره زیستی این پستاندار از اروپا و 
آسیای صغیر تا آســیای میانه و خاورمیانه را شامل می شود. این حیوان جد 
بز اهلی اســت و در نتیجه بز اهلی هم از نظــر علمی زیرگونه ای از کل و بز 

محسوب می شود.
تــا اوایل دهه ۱۳۶۰ دســته های بزرگــی از این حیوان در بیشــتر مناطق 
کوهستانی ایران مشاهده می شــد، اما به علت شکار با سلاح ، تله گذاری در 
اطراف چشــمه ها و گرفتن آنها توسط ســگ، در سال های اخیر جمعیت آن 
در بیشــتر زیستگاه های کشور به شــدت رو به کاهش گذاشته و در بسیاری از 

مناطق نیز جمعیت این گونه به صفر رسیده است.
پلنگ و گرگ مهم ترین دشمنان طبیعی کل و بز بالغ هستند. البته با توجه 
به کاهش شــدید جمعیت آهو و از بین رفتن زیســتگاه های دشتی، یوزپلنگ 
نیز کل و بز شــکار می کند. قوچ  و میش  هم ســرده ای از پستانداران هستند 
که متعلق به خانواده گاوان و زیرخانواده بزیان هســتند . گوســفند اهلی از 
مهم ترین گونه های این سرده اســت. این حیوانات عموما به صورت گروهی 
و گله ای زندگی می کنند و شــامل هفت گونه به همراه تعداد زیادی زیرگونه 

هستند که به جنس نر قوچ و ماده میش گفته می شود.
شــکار بی رویه، تخریب زیستگاه ها و ســگ های گله بزرگ ترین تهدید این 

گونه ها در طبیعت هستند.

گزارشی از وضعیت پروژه های مشارکتی شهرداری در صحن شورای شهر تهران

هشدار تکراری هوا به سران قوا
ساز و سفر گزارش خبری

جامعهجامعه

مسئله  به  نامه  این  در 
دستگاه   ۲۶ بی توجهی 
تأکید و اعلام شده بود 
اگــر همه دســتگاه ها 
نباشــند،  هماهنــگ 
بهبــود  بــه  امیــدی 
وضعیت هوا نیســت. 
زیرســاخت  توســعه 
حمل ونقــل  نــاوگان 
هزار  تزریق  با  عمومی 
واگن مترو و چهار هزار 
اتوبــوس بــه تهران، 
ورود  تسهیل  به  کمک 
موتورهای  و  خــودرو 
برقی، برخــورد قاطع 
ترک  و  خاطیــان  بــا 
دســتگاه های  فعــل 
درخواســت  متولی، 
اعضای شــورای شهر 
در  بود.  قوا  ســران  از 
نامه اعضای شورا  این 
از مردم تهــران بابت 
استنشاق چنین هوایی 
کــرده  عذرخواهــی 
بودند و از سران قوای 
کشور خواســته بودند 
با صدور دستوراتی  که 
بهبــود  بــه  عاجــل 
تهران  هوای  وضعیت 

کمک کنند.

نورا حسینی

حامد الماسی


